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Beste lezers,

Voor u ligt een nieuwe papieren nieuwsbrief, al dan niet via de digitale 
postduif ontvangen. Er zijn in de afgelopen twee maanden weer een aantal 
mooie verhalen geschreven door onze broeders en zusters op Soemba 
waarvan u in deze nieuwsbrief een deel kunt lezen. Tevens komen de agenda 
en stukken aan bod die wij op de ledenvergadering van 17 mei as. met 
elkaar zullen bespreken. Traditiegetrouw is de vergadering vanaf 14:00 uur 
in ‘Ons Eigen Honk’ bij de NGK Loosdrecht aan de Loosdrechtsedijk 124.

Op 15 maart overleed Grietje Baauw-Schuurman. Met haar man Arie 
Baauw is zij decennia lang betrokken geweest bij het werk van SOS. Zij 
reisde meermaals af naar Soemba en leerde de Soembanezen die naar 
Nederland kwamen onze taal volgens de Delftste methode. Dankzij haar 
lessen kunnen wij nog steeds in het Nederlands met enkele Soembanese 
dominees communiceren. Enos Ballanggandi vroeg of hij een stuk over 
mevrouw Baauw mocht schrijven voor in de nieuwsbrief. Het resultaat van 
zijn schrijven leest u verderop in deze nieuwsbrief.

Veel leesplezier en tot op 17 mei!

Namens het SOS-bestuur,
André van Deursen 

Op zondag 16 Maart 2025 werd het Heilig Avondmaal gevierd in de Vrije 
Kerk van Lamara. Dit is volgens het dienstrooster dat aan het begin van 
elk jaar tijdens de ouderlingenvergadering wordt vastgelegd. Daarin wordt 
vastgelegd dat de viering van het Heilig Avondmaal altijd één keer per drie 
maanden wordt gehouden. Ook in de Vrije Kerken van Wairara en Lahiru 
werd die dag het Heilig Avondmaal gevierd.

In deze dienst wordt het Woord van God gelezen uit 2 Petrus 1:3-15 met 
een preektekst uit 2 Petrus 1:10a die luidt: “Daarom, mijn broeders, werk 
hard zodat uw roeping en keuze steviger worden.” Thema van de preek: 
Aansporing over de roeping en keuze van gelovigen.

Er worden twee punten uitgelegd, namelijk:
1. Gelovigen moeten zich bewust zijn van hun roeping en keuze. Gelovigen 
zijn mensen die door God zijn geroepen door de prediking van het Evangelie. 
Geroepen vanuit de duisternis naar prachtig licht; van onwetendheid 
naar de kennis van God; van ongehoorzaamheid naar gehoorzaamheid; 
van onzuiverheid naar heiligheid; van vernietiging naar leven. Gelovigen 
zijn mensen die door God zijn uitgekozen. De realiteit is dat iedereen het 
Evangelie kan horen, maar niet iedereen aanvaardt het Evangelie en gelooft. 
Als iemand het Evangelie aanvaardt en gelooft (een gelovige), dan is dat 
vanwege Gods keuze.

2. Gelovigen moeten hun roeping en verkiezing bevestigen. Gelovigen 
moeten, als mensen die door God geroepen en gekozen worden, serieuze 
inspanningen leveren in het leven, zodat hun roeping en keuze sterker 
worden. Dat betekent dat gelovigen vooruitgang moeten boeken in hun 
geloof door er ernstig naar moeten streven om deugd aan uw geloof toe te 
voegen (2 Petrus 1:6).

Bij deze dienst werd naast de dienst van het Heilig Avondmaal er ook een 
doopdienst gehouden voor twee kleine kinderen met de namen Amelia 
Danga Lila en Marselinda Kariri Hamu Meha. Beiden zijn kleine kinderen van 
een getrouwd stel genaamd Kapading Yabu Ketehu (man) en Desilia Tatu 
Ridja (vrouw). Zij zijn lid van de nieuwe gemeente in de Lamara kerk.

Michael Mila Meha

Voorwoord Zondagdienst in Lamara
door Michael Mila Meha

koffie met cake na de eerste kerkdienst in Pekungadu
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Met het lezen van Psalm 84 en gebed opent de voorzitter deze 
bestuursvergadering.

Belangrijk onderwerp is deze vergadering de voorbereiding van de reis 
naar Soemba deze zomer. Er zijn grote zorgen over de toestand van het 
hoofdgebouw en of de renovatie op tijd klaar zal zijn. Er is nog weinig 
voortgang. Aan de andere kant is het tot april nog regenseizoen. We 
bespreken eventueel andere opties voor verblijf. Dit heeft niet de voorkeur. 
Nadeel is dat je dan minder ziet van wat er in Parai Puluhamu gebeurd. 
De combinatie van de verschillende elementen zou het tot een mooie reis 
kunnen maken: een bezoek aan de synode, de kerk van Waingapu, de 
communicatie met de mensen van Yabmigeb en Parai Puluhamu en een 
bezoek aan Stepanus. Er is wel enige zekerheid op korte termijn nodig om 
de reis verder te plannen.

Aan de orde komt ook de kas van PT SDK en de afbetaling van de lening. De 
financiële overzichten van PT SDK laten zien dat 2023 en 2024 gezamenlijk 
positief afgesloten wordt. Maar er lijkt weinig financiële ruimte. De lening 
wordt wel op tijd afbetaald.  

We spreken opnieuw over het verzoek voor de financiering van de tractor. 
Gelet op de positieve financiële situatie van de vereniging zal op de 
ledenvergadering worden voorgesteld om het totale bedrag beschikbaar 
te  stellen. Een deel is middels giften bijeen gebracht. Het overige bedrag 
zal uit de reserve kunnen worden gefinancierd. Twintig procent van het 
aanschafbedrag, € 5.000,- zal als lening worden verstrekt aan PT SDK. 
Daarmee verwachten we dat de broeders vanuit een stuk eigenaarschap zich 
nog verantwoordelijker zullen voelen voor een goed beheer van de tractor. 
We bespreken de financiële stukken; de jaarrekening 2024 en de begroting 
2025. Uit de cijfers van 2024 blijkt een positief saldo. In deze Nieuwsbrief 
vindt u alle financiële cijfers en kunt u lezen waardoor het saldo is ontstaan. 
Daarna wordt de begroting voor 2025 besproken. Ook het voorstel voor de 
begroting is afgedrukt in de Nieuwsbrief. Jaarrekening 2024 en begroting 
2025 zullen besproken worden op de jaarvergadering die D.V. gehouden 
wordt op 17 mei om 14.00 uur in Loosdrecht. 

Tot slot wordt de verdere agenda voor de jaarvergadering besproken. Elders 
in de Nieuwsbrief kunt u de voorgestelde agenda lezen. 

André besluit de vergadering met gebed. 

Kort verslag bestuursvergadering 24 maart 2025
door Betske van Henten-Meijer

Ds. Michael Mila Meha doopt Amelia Danga Lila en Marselina Kariri Hamu Meha 
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Parai Puluhamu

Zondag 2 maart 2025 vond de eerste kerkdienst plaats in Pekungadu. Dit is 
een nieuwe evangelisatie dienstplaats op 5 kilometer afstand van de centrale 
kerk in Praipuluhamu.

Gods Woord wordt gelezen uit Psalm 84: 1-19 en er wordt meegezongen 
met Psalm 122: 1-3

De dienst en prediking is onder leiding van pastor Amos Bunga. De plaats 
om een dienst te vieren hebben we hier gemist. Nu is er een plaats om 
te aanbidden, dichter bij huis voor de mensen die hier wonen. Hoe het 
verlangen om God te ontmoeten vrucht geeft door samen te komen in Gods 
huis.

Contemplatie van het Woord van God, met als thema “Verlangen naar Gods 
verblijfplaats” met twee vragen
1. Wie verlangt naar de verblijfplaats van God
2. Wat is het verlangen naar Gods verblijfplaats

Missen geeft een sterk verlangen om elkaar te ontmoeten. Net als een 
leerling die zijn leraar op school mist, geldt dat ook voor een boer die zijn 
groene tuin mist. Er lijkt een hechte, liefdevolle relatie tussen deze te 
bestaan.

Eerste kerkdienst in Pekungadu
door Wila Bunga

1) Degene die mist, is degene die liefde en gevoelens van sympathie heeft. 
Misschien kunnen we ons dat voorstellen. Hoe we liefde kunnen hebben, 
staat in de Bijbel met de woorden ‘ken Hem’. Bedenk dat Hij, als kind van 
God die Hem al kent, verwijzend naar vers 12, een schild en zon is. Die 
verlicht, leven en bescherming geeft. Laten we erover nadenken of er een 
gevoel van verlangen schuilt in het kennen van Hem. Verliefd worden en 
verlangen in de context van een kind van God. Als je het echt mist, laten we 
eens kijken hoe de psalmist zei.

2) Hoe verlangend naar Gods verblijfplaats.
Verwijzend naar de plaats van de Tempel en de tabernakel kunnen we ons 
voorstellen dat de Israëlieten in Psalm 121 naar Jeruzalem lopen op een 
lange reis, waarbij ze wilde dieren vermijden, misschien in de hitte, maar 
met verlangen, verlangend naar Gods woonplaats. Let niet op de heilige 
tabernakel of de allerheiligste plaats, alleen op de binnenplaats; mijn ziel is 
gebroken door het verlangen naar uw hoven, mijn hart en vlees schreeuwen 
van vreugde naar de levende God. Verlangen is als een mus, stil in dit 
gebouw.

Onthoud, vandaag op deze plek samen en eerst communiceren we met 
God, zingen, belijden geloof, bidden. De boodschap van deze eerste dag: 
God geeft Zijn liefde door te voorzien in een plaats voor aanbidding. Laten 
we hierop reageren en onze gevoelens van waar verlangen naar God laten 
groeien. Laten we door het besef van ons bestaan   als zondaars en de 
verkregen vergeving, verlangen naar de rechtbanken ervan. Gezegend zijn 
zij die in God geloven. Amen.

Voor alle duidelijkheid: dit gebouw is 12 meter lang en 5 meter breed. Dit 
land werd geschonken door Kambaru’s broer Windi Hilu. Bouwmaterialen 
zijn drie jaar geleden verkregen uit donaties van leden van de 
gemeente van Parai Puluhamu. Er wonen meer dan 25 gezinshoofden 
in Pekungadu. De Vrije Kerk van Parai Puluhamu heeft nu twee actieve 
evangeliepredikingsposten die elke week worden bediend, in Nggrumuni, 
op 6 km afstand van de centrale kerk, en in Pekungadu op 5 km afstand. 
Diensten worden gehouden elke zondag om 9 uur op dezelfde tijd. Laat Gods 
naam steeds vaker worden verkondigd.

Wila Bunga

kerkleden bij het gebouw in Pekungadu
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Datum: 17 mei 2025

Aanvang: 14.00 uur 

Plaats: ‘Ons eigen Honk ’naast de NGK, Oud-Loosdrechtsedijk 124 in Oud-Loosdrecht 

1. Opening

2. Vaststellen agenda

3. Verslag jaarvergadering  25 mei 2024

4. Jaarverslag 2024 van de penningmeester

5. Kascontrole
- samenstelling commissie t.b.v. 2024 (Karen Hunnink en Thijs van Vuuren) 
- verslag van de commissie
- samenstelling nieuwe commissie t.b.v. 2025 

6. Contributie en abonnementsgeld
Het bestuur stelt voor het lidmaatschapsgeld inclusief abonnement op de 
Nieuwsbrief te houden op € 30,- per jaar en het tarief voor een abonnement 
op de Nieuwsbrief te houden op € 17,- per jaar.

7. Verkiezing bestuursleden
Volgens de statuten stelt ieder jaar één lid zijn mandaat ter beschikking. Dit 
jaar is dat Jaap den Hertog. Hij heeft zich herkiesbaar gesteld. Het bestuur 
stelt voor hem te herbenoemen.
Tegenkandidaten kunnen tot een week voor deze vergadering worden 
aangemeld bij het bestuur.

8. Verzoek om financiële middelen voor aanschaf tractor

9. Begroting 2025

10. Presentatie nieuw gebouwde en verbouwde kerken

11. Rondvraag

12. Sluiting

Datum: 25 mei 2024,

Aanvang: 14.00 uur 

Plaats: ‘Ons eigen Honk’ naast de NGK, Oud-Loosdrechtsedijk 124 in Oud-Loosdrecht 

Aanwezigen: Giny Vosslamber, Rianne van Henten, Ed van der Vlis, André 
van Deursen, Ytje Simons, Jaap den Hertog, Ron Borgdorff, Betske van 
Henten. 
Met kennisgeving afwezig: Adri en Aafke van Langevelde 

1. Opening
De voorzitter, André van Deursen opent de vergadering met gebed.

2. Vaststellen agenda
De agenda wordt ongewijzigd vastgesteld. 

3. Verslag jaarvergadering 13 mei 2023
Het verslag wordt ongewijzigd vastgesteld. 

4. Jaarverslag 2023 van de penningmeester
De penningmeester, Ron Borgdorff geeft een toelichting op de meest 
opvallende verschillen in het jaarverslag. De jaarrekening sluit met een 
tekort dat ontstaan is door de hogere uitgaven voor kerkbouw en herstel 
van kerkgebouwen. Het is mooi dat het in sommige gevallen nodig is voor 
uitbreiding van kerken door groei van het aantal leden. Door de stijging 

Agenda jaarvergadering 17 mei 2025 Verslag jaarvergadering 25 mei 2024
door Betske van Henten-Meijer door Betske van Henten-Meijer

collectemoment in de nieuwe kerk van Pekungadu
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van het rentepercentage zijn de rente-inkomsten weer iets opgelopen. 
De nieuwsbrief is goedkoper dan begroot doordat de drukker jaarlijks één 
uitgave gratis drukt. De  bestuurskosten zijn hoger door een rouwadvertentie 
voor ds. Lukas Kolo en nieuw briefpapier. Verder zijn de uitgaven zoals 
begroot. Wat betreft de inkomsten is er een mooie bijdrage van particulieren 
ontvangen. 

Op de balans is de lening aan de organisatie KSP zichtbaar. Afgesproken is 
dat deze lening in termijnen terugbetaald wordt. Dit geeft problemen met 
de ING-bank. Het geld is binnengekomen, maar teruggestuurd. Een eigen 
bankrekening openen op Soemba is door deskundigen afgeraden. Daarom 
is nu afgesproken dat het geld op de rekening in Soemba blijft staan en dat 
het op een enig moment door het bestuur van S.O.S. voor een ander doel 
beschikbaar kan worden gesteld. Desnoods voor de maandelijkse betaling 
van S.O.S. aan Yabmigeb. Giny Vosslamber suggereert om het via de Verre 
Naaste te proberen. 

Vorig jaar is besloten om sommige bestemmingsreserves 
(predikantenopleiding, medische kliniek en docent uit Nederland) over te 
hevelen naar de algemene reserve. Dat is nu zichtbaar op de balans. Het 

spaarsaldo Seroja is de reserve microkrediet gaan heten. De algemene 
reserve is ruim 50.000 euro lager.

Ed van der Vlis constateert dat er niets is toegevoegd of onttrokken aan de 
reserve microkredieten. Ron antwoordt dat de microkredieten vorig jaar 
geheel uit de algemene reserve zijn gehaald. Als er dit jaar microkrediet 
verleend wordt, zal dit uit de reserve microkrediet gehaald worden. 
Er is nu sprake van drie rekeningen. Ron licht toe dat er twee 
betaalrekeningen zijn met beide een spaarrekening en dat er een 
spaarrekening is bij de ASN. Spreiding over meerdere banken blijft 
verstandig. 

5. Kascontrole
De kascontrolecommissie bestaat dit jaar uit Giny Vosslamber en 
Karen Hunnink. Zij hebben de controle van de jaarstukken uitgevoerd 
en de stukken akkoord bevonden. Ze verklaren dat de balans en 
exploitatierekening een betrouwbaar beeld geven van het vermogen en het 
resultaat over het jaar 2023. Met applaus wordt decharge verleend aan de 
penningmeester en in hem aan het hele bestuur. 

Giny Vosslamber heeft nu twee keer de kas gecontroleerd en wordt bedankt 
voor haar inzet. De vergadering geeft het bestuur de ruimte om een lid te 
vinden dat volgend jaar samen met Karen Hunnink de kascontrolecommissie 
gaat vormen. 
6. Contributie en abonnementsgeld
Het bestuur stelt voor het lidmaatschapsgeld inclusief abonnement op de 
Nieuwsbrief te houden op € 30,- per jaar en het tarief voor een abonnement 
op de Nieuwsbrief te houden op € 17,- per jaar. De vergadering gaat hiermee 
akkoord. Vanuit de leden wordt opgemerkt dat de Nieuwsbrieven mooi 
gevuld zijn. 

7. Verkiezing bestuursleden
Volgens de statuten stelt ieder jaar één lid zijn mandaat ter beschikking. Dit 
jaar is dat Betske van Henten-Meijer. Zij heeft zich herkiesbaar gesteld. Er 
hebben zich geen tegenkandidaten gemeld. Het bestuur stelt voor haar te 
herbenoemen. De vergadering stemt in met de herbenoeming. 
Betske van Henten geeft aan dat naar de toekomst toe vernieuwing van het 
bestuur wel een belangrijk aandachtspunt moet zijn voor leden en bestuur. 
De voorzitter geeft aan dat alle ideeën welkom zijn. 

8. Begroting 2024
De begroting wordt besproken. Er zijn twee punten anders dan vorig jaar. 
De bankkosten worden steeds hoger en dit is ook zichtbaar door een 
stijging van € 275  naar € 450. De bijdrage aan de Soembaneze kerken en 

Arie & Grietje Baauw en Ed van der Vlis op Soemba in 2004 
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aan de medische zorg gaat jaarlijks omlaag. De teruggang in de bijdrage 
voor medische zorg is per abuis niet opgenomen. Deze wijziging zal 
alsnog doorgevoerd worden. De correcte begroting wordt op de website 
gepubliceerd. De vergadering gaat akkoord met de begroting. 
In 2023 is er niets gebeurd in de ‘Wie spaart mee zegelactie?. De 
penningsmeester verwacht dat de bonnen van DE dit jaar wel weer wat op 
gaan leveren. 

Rianne van Henten vraagt of alle kerkgebouwen nu opgeknapt of uitgebreid 
zijn. Jaap antwoordt dat de meeste wel zijn geweest, maar dat er altijd 
verzoeken kunnen komen uit de ressorten. Er is geen concrete aanwijzing 
dat er iets aankomt. In het verleden is er voor gekozen om kerkbouw niet te 
begroten, maar een reserve op te bouwen en daaruit kerkbouw te betalen. 
Deze systematiek wil het bestuur handhaven. 

9. Presentatie renovatieplannen zendingsgebouw Parai Puluhamu
Aan de hand van foto’s van het hoofdgebouw wordt zichtbaar gemaakt hoe 
het gebouw is ingedeeld en wat de staat van het gebouw is. Het gebouw is 
een huis van de gemeenschap geworden. De zoldervloer dient als isolatie. De 
zolder zelf wordt gebruikt voor opslag. Er is veel dakoverstek om zo weinig 
mogelijk zon binnen te laten. In 2009 is door Jaap den Hertog en Cor Ras al 
geconstateerd dat de centrale balk verrot is. Op de foto is te zien dat er nu 
zelfs stempels zijn neergezet. Op recente foto’s van Bunggul is te zien dat de 
keuken in slechte staat is.

André heeft een advies gegeven voor de renovatie van het gebouw. Het 
advies is om de houten muren te vervangen door stenen muren, wel met 
hout bekleed. Voorstel is ook de tussenwand in steen uit te voeren, omdat 
dit een belangrijke draagmuur is. 

Het advies is voorzien van een 3D-model met tekeningen. 
Deze week heeft het bestuur een begroting ontvangen van Yabmigeb. 
Bunggul heeft de renovatie in vier fases opgedeeld. De eerste twee fases 
betreffen de muren en constructieve delen. De bakstenen maken ze zelf met 
mallen. De derde fase betreft de kozijnen, deuren en vensters en de vierde 
fase de zolderplanken en balken en bekisting. 

Het bestuur staat in principe positief tegenover het gevraagde bedrag van € 
10.000, maar heeft nog wel een paar vragen. De renovatie kan gefinancierd 
worden uit de reserve gebouwen Prai Puluhamu (€ 26.000). Dit is het 
belangrijkste bouwproject voor de komende tijd.  

De hoop is dat het gebouw volgend jaar gereed is. Een afvaardiging van het 
bestuur wil dan Soemba bezoeken en hoopt daar te kunnen slapen. 
Het bestuur vraagt om via foto’s op de hoogte gehouden te worden van de 
voortgang. 

10. Rondvraag
Er zijn geen punten voor de rondvraag. 

11. Sluiting
Jaap den Hertog sluit de vergadering met gebed en de voorzitter bedankt 
voor de aanwezigheid en wenst iedereen wel thuis. 

Arie Baauw op Soemba in 2004 
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Beste mensen, Voor u liggen de cijfers over 2024 van de Vereniging Steun 
Oost Soemba.  Uw penningmeester is tevreden over de resultaten. We 
hebben een resultaat van ruim 14.500 euro kunnen toevoegen aan de 
algemene reserve.

Maar laat ik eerst iets zeggen over de inkomsten.  Zeer opvallend is de 
opbrengst van de collecten die de kerken hebben gedoneerd.  Die opbrengst 
van bijna 18000 euro is veel hoger dan verwacht. U vraagt zich vast af 
hoe dat nu kan. Het blijkt zo te zijn dat sommige kerken wat achterstand 
hadden in het doorstorten van de collecten voor de niet-eigen doelen (kerk 
en diaconie).  En als dat van meer jaren is, kan dat bedrag fors oplopen.  
Daarnaast zijn er ook kerken die het ene jaar onze Vereniging wel en het 
andere jaar onze Vereniging niet op het collecterooster hebben staan.  
Hoewel we dat als bestuur natuurlijk jammer vinden, is het wel begrijpelijk.  
Er zijn steeds meer gemeenten die vanwege de afnemende ledenaantallen 
zijn samengegaan en dan moeten de 55 collectedagen worden verdeeld over 
meer goede doelen die de onderscheiden gemeenten tot op dat moment 
hebben gesteund.  Het is dus niet aannemelijk dat het volgend jaar weer 
zo’n hoge opbrengst zal zijn. Daarom is het gebruikelijke bedrag van € 
7.000,- begroot voor 2025. Maar als u natuurlijk wil voorkomen dat ik gelijk 
krijg, staat het u uiteraard vrij ervoor te zorgen dat de collecte-opbrengsten 
weer hoog zijn…

Toelichting jaarcijfers
door Ron Borgdorff

Voor de Tractor die de KSP wil aanschaffen zodat die voor de landbouw op 
Soemba gebruikt kan worden, is een bedrag van € 2.665,- binnengekomen.  
Wij hadden als bestuur beloofd dit bedrag te verdubbelen.  Dat bedrag van € 
5.330,- ziet u dan ook terug in de reservering vervoermiddelen.  Het bestuur 
is voornemens de aanschaf van de tractor in 2025 mogelijk te maken, en 
dan valt die extra reservering dus vrij. 

De rente is jarenlang bedroevend laag geweest, ondanks het saldo dat we 
bij de banken hadden ondergebracht, maar is in 2024 weer in normalere 
hoogten terechtgekomen. € 1306 !  Gezien de geopolitieke ontwikkelingen 
die op zijn zachts gezegd nogal ongewis zijn, heb ik voor 2025 toch een iets 
lager bedrag begroot in overleg met de andere bestuursleden. 

Begroting 2024/2025 ZoS en SOS
Opleidingen begroot 2023 2023 begroot 2024 2024 begroot 2025

Kerken € 7.000,00 € 6.764,61 € 7.000,00 € 17.977,81 € 7.000,00

Particulieren € 3.500,00 € 6.917,00 € 3.500,00 € 3.587,00 € 3.500,00

Sub totaal ZoS € 10.500,00 € 13.681,61 € 10.500,00 € 21.564,81 € 10.500,00

diverse ondersteuningen
Particulieren € 14.000,00 € 10.755,85 € 14.000,00 € 13.216,28 € 14.000,00

   

Bijdrage Psalmenapp € 50,00

Bijdrage reiskosten naar Soemba € 60,00 € 100,00

Bijdrage ten behoeve van Tractor  € 2.665,00

Bijdragen laptops € 1.240,00

Legaten   

"wie spaart mee?" + zegelactie   

Sub totaal € 14.000,00 € 12.055,85 € 14.000,00 € 16.031,28 € 14.000,00

Rente ASN/ING € 75,00 € 880,21 € 750,00 € 1.306,16 € 1.000,00

Sub totaal SOS € 14.075,00 € 12.936,06 € 14.750,00 € 17.337,44 € 15.000,00

Totaal € 24.575,00 € 26.617,67 € 25.250,00 € 38.902,25 € 25.500,00

Begroting 2024/2025 ZoS en SOS

Uitkomst 2024/2025 ZoS en SOS

Uitkomst 2024/2025 ZoS en SOS
omschrijving begroot 2023 uitgaven 2023 begroot 2024 uitgaven 2024 begroot 2025
opleidingen
Bijscholing Guru's injil en predikanten.DVN seminar € 500,00 € 0,00 € 500,00 € 0,00 € 500,00

Sub totaal ZoS € 500,00 € 0,00 € 500,00 € 0,00 € 500,00

diverse ondersteuningen      

Soembanese Kerken € 7.000,00 € 7.000,00 € 6.750,00 € 6.750,00 € 6.500,00

Lagere School (en SMP) Parai Paluhamu € 3.000,00 € 3.000,00 € 3.000,00 € 3.000,00 € 3.000,00

Medische Zorg € 650,00 € 650,00 € 600,00 € 600,00 € 550,00

    

Laptops € 1.765,00  

kerkbouw Melolo  € 600,00    

kerkbouw Prai Kalala en Kakaha  € 1.500,00    

kerkbouw Wairara  € 3.300,00    

Herstel kerk Wanga € 1.200,00  

koersverschil aflossing KSP  € 350,00

Bankkosten + Givt € 375,00 € 425,70 € 450,00 € 447,85 € 475,00

Bestuurskosten € 500,00 € 1.480,96 € 500,00 € 640,53 € 600,00

Nieuwsbrief € 3.500,00 € 3.433,79 € 3.500,00 € 3.227,19 € 3.500,00

Sub totaal SoS € 15.025,00 € 24.355,45 € 14.800,00 € 15.015,57 € 14.625,00

Reserveringen
Vervoermiddelen € 1.000,00 € 1.000,00 € 1.000,00 € 6.330,00 € 1.000,00

Energievoorziening (o.a. aggregaat)   

Reservering vervanging algemeen € 1.000,00 € 1.000,00 € 1.000,00 € 1.000,00 € 1.000,00

Reparatie gebouwen Soemba € 2.000,00 € 2.000,00 € 2.000,00 € 2.000,00 € 2.000,00

€ 4.000,00 € 4.000,00 € 4.000,00 € 9.330,00 € 4.000,00

Sub totaal (SOS) € 19.025,00 € 28.355,45 € 18.800,00 € 24.345,57 € 18.625,00

Totaal € 19.525,00 € 28.355,45 € 19.300,00 € 24.345,57 € 19.125,00

Exploitatieresultaat 2022/2023/2024 € 5.050,00 € -1.737,78 € 5.950,00 € 14.556,68 € 6.375,00
  

saldo 2024 1687238 € 68,85

saldo 2024 1314313 € 859,03

ASNrekening 918790700 € 101.666,74

saldo ING B 858-18477 € 23.500,00

saldo ING D 569-48230 € 32.000,00

€ 158.094,62  
Post NL € 95,00

€ 158.189,62



1918

Bij de uitgaven valt nog een post op “koersverschil”.  Dat leg ik u graag 
uit.  Ds. Stepanus heeft tot 2x toe getracht hun aflossing van de lening 
aan ons te betalen.  Hij heeft daarvoor beide keren de juiste methoden 
gebruikt, maar ING-bank heeft niet willen meewerken, en doet dan net 
of ze niet weten waar dat geld naar toe moet, en stuurt het terug naar 
Indonesië. Dat is 2x gebeurd. Als ik daar de ING op aanspreek is het 
verhaal dat het ligt aan de bank in Indonesië.  U begrijpt dat het voor 
ons ondoenlijk is om uit te zoeken wat die bank dan verkeerd gedaan zou 
hebben. Maar 2x terugboeken, maakt een koersverschil van totaal 350 
euro. Wij vonden dat we dit niet voorbij konden laten gaan en hebben 
dit aan de KSP terugbetaald. KSP doet de aflossing nu zo dat zij op ons 
verzoek de maandelijkse betalingen aan Yabmigeb doen, waardoor de schuld 
vermindert, en het geld gewoon op Soemba blijft.

BALANS BALANS
31-12-2024 31-12-2023

Saldi

Giro 1314313 859,03 1.110,04

Giro 1687238 68,85 88,70

ASN-Spaarrekening Meersparen 101.666,74 100.449,28

ING spaarrekening B 858-18477 23.500,00 8.511,84

ING spaarrekening D 569-48230 32.000,00 34.315,58

Borgsom PostNL 95,00 95,00

Nog te ontvangen KSP 5.377,50 9.690,00

Subtotaal 163.567,12 154.260,44

Totaal 163.567,12 154.260,44

BALANS BALANS
31-12-2024 31-12-2023

Saldi

Giro 1314313 859,03 1.110,04

Giro 1687238 68,85 88,70

ASN-Spaarrekening Meersparen 101.666,74 100.449,28

ING spaarrekening B 858-18477 23.500,00 8.511,84

ING spaarrekening D 569-48230 32.000,00 34.315,58

Borgsom PostNL 95,00 95,00

Nog te ontvangen KSP 5.377,50 9.690,00

Subtotaal 163.567,12 154.260,44

Totaal 163.567,12 154.260,44

BALANS BALANS
31-12-2024 31-12-2023

Reserveringen

Vervoermiddelen 15.060,00 41.560,00

toegevoegd 6.330,00 1.000,00

besteed 1.250,00 27.500,00

Subtotaal 20.140,00 15.060,00

Materiaal algemeen 29.678,46 28.678,46

toegevoegd 1.000,00 1.000,00

besteed 0,00 0,00

Subtotaal 30.678,46 29.678,46

Aggregaat 12.000,00 12.000,00

toegevoegd 0,00 0,00

besteed 0,00 0,00

Subtotaal 12.000,00 12.000,00

Reparatie Gebouwen 26.100,00 24.100,00

toegevoegd 2.000,00 2.000,00

besteed 5.800,00 0,00

Subtotaal 22.300,00 26.100,00

Reserve microkredieten 20.724,09 20.724,09

toegevoegd 0,00 0,00

besteed 7.530,00 0,00

13.194,09  20.724,09

Algemene Reserve 1 januari 50.697,89 79.405,81

Microkrediet uitgegeven 0,00 36.750,00

exploitatie saldo lopend boekjaar 14.556,68 1.737,38

Algemene Reserve 31 december 65.254,57 50.697,89

Totaal 163.567,12 154.260,44

Voor het overige wijken de cijfers niet echt af van de begroting. 
Bij de balans ziet u dan eerder genoemde reservering van de 
vervoermiddelen. De uitgave betreft een bromfiets voor een van de 
predikanten. Bij reparatie gebouwen zijn verrekend de bijdragen aan 
de kerken van Waingapu, Prai Kalala, Kakaha en de renovatie van het 
hoofdgebouw in Parai Puluhamu.

Ten slotte nog de microkredieten,  dit is de (laatste) betaling aan de 
gezinnen in Waingapu. 

Ron Borgdorff, penningmeester Vereniging S.O.S.Balans Saldi 2024/2025

Balans Reserveringen 2024/2025
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Op de 17 maart kreeg ik bericht dat mevrouw Baauw door God geroepen 
was. Ik was erg verdrietig toen ik het nieuws hoorde, net zoals toen ik het 
nieuws ontving over het overlijden van de heer Baauw. In mijn ogen zijn 
het allebei mijn ouders, heel goede ouders zelfs. Als iemand die heel ver 
verwijderd is van familierelaties omdat ik Indonesisch ben en zij Nederlands, 
heb ik het gevoel dat ze niet verschillen van mijn biologische ouders. Ik 
ben twee keer naar Nederland geweest en heb daar zes maanden gewoond. 
We hadden niet het gevoel dat we ver verwijderd waren van onze ouders 
in Sumba omdat we ook ouders in Nederland hadden die heel veel van ons 
hielden.

De eerste keer dat ik deze ouders ontmoette was toen ze Sumba bezochten 
in 1990, toen ik 15 jaar oud was. Als kind zag ik ze alleen van ver en durfde 
niet in de buurt te komen, vooral omdat ik geen Nederlands kende. Hoewel 
ik op dat moment geen tijd had om met hen te communiceren, had ik veel 
over hen gehoord van de heer Ds P.P. Goossens.

In Memoriam Grietje Baauw-Schuurman
door Enos Ballanggandi

Ik heb ze goed leren kennen toen ds. Bunggul en ik in 1995 Nederland 
bezochten. De eerste dag dat we bij hen waren, voelden we ons nog steeds 
ongemakkelijk. Maar op de tweede dag verdween dat gevoel door hun 
liefdevolle en nederige houding. Door hun liefdevolle houding voelden wij 
ons zeer op ons gemak. We zijn er weken gebleven. Elke ochtend worden 
er drankjes met heerlijk eten geserveerd. Na het drinken kregen we 
Nederlandse les. Wij brengen thuis meer tijd door bij mevrouw Baauw. De 
heer Baauw moet elke dag naar het bedrijf. Maar hij belde altijd mevrouw en 
vroeg: “hoe is het met die jongens?”

Elke zaterdag werden we meegenomen naar bekende plekken zoals: 
Madurodam, Euromast, Keukenhof, Drie Landen Punt en anderen. We waren 
uitgenodigd om te gaan eten in een duur restaurant. Eén keer aten we bij 
een drijvend restaurant in Rotterdam. We waren toen zo blij omdat er onder 
de obers Indonesiërs zaten. Ik las het menu en koos een van de gerechten, 
waarvan ik dacht dat het heerlijk eten was dat ik nog nooit had gegeten, het 
bleken paddenstoelen te zijn die ik altijd at in Sumba. De zaterdag daarop 
werden we naar een ander restaurant gebracht, uit angst voor een verkeerde 
keuze liet ik de keuze over aan de heer Baauw. Hij koos voor garnalen. We Grietje Baauw-Schuurman bij het 55e huwelijksjubileum met Arie Baauw in 2016

Arie Baauw op Soemba in 2004
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eten graag garnalen, maar omdat de portie te groot was, konden we deze 
niet opeten. We zeiden tegen meneer Baauw dat hij de rest mee naar huis 
moest nemen, maar dat stond hij niet toe.
In het lesgeven van Nederlands is mevrouw Baauw echt geweldig. We 
begrepen snel wat zij leerde. Wij begrijpen echt wat zij onderwijst. 
Zelf waren we verrast dat we in een maand tijd al Nederlands konden 
spreken in eenvoudige woorden. Het leren van een vreemde taal die 
geen verband houdt met je moedertaal is erg moeilijk. Maar dankzij haar 
onderwijsvaardigheden en dankzij haar geduld konden we een beetje 
Nederlands spreken. Mevrouw Baauw is erg geduldig. Zij verveelt zich niet 
als zij steeds weer dezelfde leringen geeft. Wij vergeten veel. Daardoor 
moest zij de les nog een keer herhalen. zij zei dat we veel in het Nederlands 
moesten praten en ons niet moesten schamen voor het maken van fouten. 
Dat is voor ons een goede motivatie.

Toen mevrouw Baauw op een ochtend zei dat we veel in het Nederlands 
moesten praten, vertelde ik haar destijds dat er een gezegde bestond: 
spreken is zilver, zwijgen is goud. Zij vond dat knap en zei dat het gezegde 
nog wat ingewikkeld was voor Nederlandse taallessen. Ik heb dat gezegde 
met opzet genoemd om haar zeer vriendelijke reactie te horen. Op een 
ochtend werden we door haar getest. Zij zei dat we brood moesten kopen 
bij een bakker niet ver van huis. Mevrouw Baauw heeft de weg daarheen al 
beschreven. We hebben ook geleerd wat we tegen de broodverkoper moeten 
zeggen. We gingen naar de bakker en het bleek dat we verdwaald waren. 
We zijn het verkeerde steegje/straatje ingegaan. We waren overal naartoe 
gelopen en konden geen bakkerij vinden. We ontmoetten een vrouw die liep 
terwijl ze brood at. We vroegen of we een vraag mochten stellen. De moeder 
antwoordde: nee hoor ik heb geen tijd. En de moeder liep verder. omdat 
we geen winkel konden vinden zijn we naar huis gegaan. We vertelden alles 
aan mevrouw Baauw en zij lachtte hartelijk. Zij wijst de weg naar de winkel 
opnieuw aan. Uiteindelijk is het ons gelukt. Maar op dat moment maakten 
we een fout bij de bakkerij waar we andere mensen passeerden die in de rij 
stonden te wachten. De broodverkoper vertelde ons: heren, u moet in de rij 
staan. We schaamden ons om gezien te worden door mensen en moesten Grietje Baauw laat de lokale bevolking zien welke videobeelden zijn gemaakt (2004)

Arie en Grietje Baauw in 2004 op Soemba
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achter de mensen gaan staan die we passeerden. Toen we thuiskwamen met 
de uitslag zei mevrouw Baauw: “Goed zeg! Jullie zijn knap”.
Toen we in Nederland waren, zagen we dat deze twee ouders het erg druk 
hadden. Ook al hebben ze genoeg, ze gebruiken nog steeds al hun tijd om te 
werken. Naast bezig zijn met het bedrijf, zijn ze ook bezig met kerkdiensten, 
zowel voor de Kerk in Nederland als voor Sumba.  Mevrouw Baauw, die 
altijd thuis is, rust nooit. Zij zei dat we overdag moesten rusten, maar zijzelf 
heeft nooit gerust. Zij heeft altijd iets te doen. Zij heeft veel vaardigheden. 
Kan naaien, muziek spelen en vele andere vaardigheden. En wat de meeste 
indruk op mij maakte, was dat zij Gods Woord begreep. Toen ik mijn preek 
in Nederland voorbereidde, hielp zij mij. Ik gaf haar alleen de opzet van de 
preek en zij stelde die precies samen, zonder ook maar één ding weg te 
laten dat ik in mijn preek wilde overbrengen.

Toen ik op een zondagmiddag in Vlaardingen moest preken, was ik zo bang 
omdat ik met veel mensen te maken zou krijgen. En de mensen met wie 
ik te maken heb, zijn slimme mensen. Maar mevrouw Baauw heeft mij 
gesterkt. Dankzij haar aanmoediging kon ik mijn preek goed afmaken, 
zonder de minste angst op de kansel. Mevrouw Baauw is aanhankelijk. 
Zij hield van haar kinderen en kleinkinderen. Iedere zondag na de dienst 
komen de kinderen en kleinkinderen altijd op bezoek thuis. Ook al zijn we 

verschillende mensen, we zien en voelen echt de nuance van verbondenheid 
in dit gezin. Deze twee ouders zijn ook liefdevol tegenover hun broers en 
zussen. Ook al zijn Nederland en Sumba zo ver uit elkaar, de liefde die deze 
twee ouders hebben voor de Sumbanese bevolking is heel groot. Ze hebben 
Sumba meerdere malen bezocht en bezochten in Sumba hun broeders in 
broederlijke kerken. De heer Baauw werd tot op hoge leeftijd voorzitter van 
de vereniging SOS. Zij gaven veel energie- en materiaaloffers aan de kerken 
in Sumba.

Toen ik in 1995 naar Nederland ging, vertelde ik aan de heer en mevrouw 
Baauw dat ik in augustus zou trouwen. Ik zei dat als God mij een kind wil 
geven, ik mijn kind een naam naar een van hen zal geven: als het een 
jongen is, zal ik hem de naam van meneer geven en als het een meisje is, 
zal ik haar de naam van mevrouw geven. Ze waren erg blij om dat te horen. 
Ze waren allebei erg bereid om hun naam te laten gebruiken. Op 10 april 
werd mijn kind geboren en het bleek een jongen te zijn. Ik heb hem een 
naam gegeven gebaseerd op de voornaam van meneer Baauw, namelijk: 
Arie. Arie is inmiddels volwassen en 28 jaar oud. Toen ze in 2004 naar 
Sumba gingen, waren ze erg blij Arie te ontmoeten. Ze gaven hem veel 
cadeaus voor zijn school. Toen Arie in Jogjakarta studeerde, was er altijd 
communicatie tussen de heer Arie in Nederland en Arie in Sumba. Toen 
meneer Baauw ziek was, vertelde hij dit ook aan Arie in Sumba en vroeg 
om gebeden. Ook heb ik altijd contact gehouden met de heer Baauw. Elke 
week heeft hij altijd contact. Hij vroeg altijd naar onze toestand en die van 
andere familieleden. Toen ik hoorde dat de heer Baauw ziek was en mevrouw 
Baauw geheugenproblemen had, voelde ik mij erg verslagen en verdrietig. Ik 
herinner mij ze allebei heel goed. Ik herinner me hun genegenheid voor ons 
op Sumba. Ik bid altijd voor hen. Maar door te geloven verheug ik mij omdat 
God hen heeft weggenomen en in het nieuwe Jeruzalem heeft geplaatst, de 
stad waar God woont. De stad waar al Gods kinderen naar verlangen.

Ook heb ik de begrafenis van mevrouw Baauw gezien. Ik ben erg ontroerd 
en blij. Ik was ontroerd toen ik de gevoelens hoorde die u, de kinderen 
en kleinkinderen overbrachten. Ik ben blij om Gods Woord te horen, 
uitgesproken door de dominee.

Dat is alles wat ik kan schrijven om mijn lieve ouders te herdenken.

Enos Ballanggandi.

Parokut, 25 maart 2025.

Arie en Grietje Baauw op het verjaardagsfeest van Arie in 2016



De Nieuwsbrief van en over Soemba is een uitgave van de vereniging Steun 
Oost-Soemba (S.O.S.).

Uit artikel 4 van de statuten blijkt het tweeledige doel van de vereniging:
1. in samenwerking met en ten dienste van de betrokken Nederlandse Gereformeer-
de Kerken steun verlenen aan de Vrije Kerken van Oost-Soemba en aan de van haar 
uitgaande evangelieprediking onder ongelovigen
2. meewerken aan het herstel, het behoud en de versterking van de band tussen deze 
Nederlandse Gereformeerde Kerken en de Vrije Kerken van Oost-Soemba.

Samenstelling bestuur van de vereniging:

Abonnement op de Nieuwsbrief: € 17.- per jaar
 (verschijnt 4x per jaar)
Contributie verenigingsleden: € 30,- per jaar
 (dat is inclusief abonnement op de Nieuwsbrief).
Aanmeldingen en adreswijzigingen bij de administrateur: j.denhertog@freeler.nl

Redactieadres Nieuwsbrief: zie adres A. van Deursen - andrevandeursen@gmail.com

Website van de vereniging: www.steun-oost-soemba.nl
Mailadres: soscommunicatie@gmail.com

Adres Soemba: Gereja Bebas - Parai Puluhamu - Pos Melolo - 87181 Sumba
N.T.T.  Indonesia

De vereniging is erkend als ANBI.

Informatie over steun aan de broeders en zusters op Soemba via testament, schen-
king e.d. verkrijgbaar bij de penningmeester: ron.borgdorff@gmail.com
De penningmeester beheert twee kassen:

ING-rekening  NL84 INGB 0001 3143 13
t.n.v. Vereniging S.O.S. te Oostzaan
Graag bij de omschrijving zetten: ontwikkelingshulp
(t.b.v. basis- en voortgezet onderwijs, medische zorg 
en dergelijke)
BIC - INGBNL2A

ING-rekening NL97 INGB 0001 6872 38
t.n.v. Vereniging S.O.S. te Oostzaan
Graag bij de omschrijving zetten:zending op Soemba
(t.b.v. opleidingen tot predikant en tot evangelist,
kerkbouw en dergelijke)
BIC - INGBNL2A

A. van Deursen
B.R. van Henten-Meijer
R.L. Borgdorff
J. den Hertog
Y. Simons-Oosterhuis
   

voorzitter
secretaris
penningmeester
administrateur
communicatie

Havenstraat 72
Bleekveld 40
Poortersdreef 28
Grashof 58
Burgemeester Vogelaarstraat 30

3131BD Vlaardingen
1231PS Loosdrecht
3824DN Amersfoort
1511XD Oostzaan
4435AS Baarland

06-10529212
035-5825378
033-2587100
075-6841407
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Tot slot
Het ontroerde mij hoe Enos schreef over Arie & Grietje Baauw als zijn ouders 
in Nederland. Mooi om te merken hoe de liefde van hen voor de Soembanese 
broeders, een wederzijdse diepe band heeft gecreëerd.

In de afgelopen jaren zijn er best wat kerken op Soemba gebouwd of 
verbouwd. Op de ledenvergadering op 17 mei 2025 in ‘Ons Eigen Honk’ in 
Loosdrecht hopen wij u daar meer over te vertellen en zal Jaap den Hertog 
een overzicht geven van de verschillende kerkelijke gebouwen van de Vrije 
Kerken op Oost-Soemba.

Een ander belangrijk onderwerp dat wij met u willen bespreken is de 
gewenste tractor. De financiële middelen zijn niet volledig en als bestuur 
willen wij dat gat in de begroting gaan dichten. Dit brengen wij op de 
vergadering graag in overleg. Wij hopen als bestuur u op 17 mei te kunnen 
begroeten en samen over het werk op Soemba te kunnen spreken. Hopelijk 
tot dan!

Namens het bestuur van SOS, 
André van Deursen

Arie & Grietje Baauw bezoeken Lalindi in 2004




